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روند صعودی بارش های پاییزی در 
کلانشهرها

بر اساس داده های سازمان هواشناسی کشور، 
طی هفت روز گذشته منتهی به ۹ آبان در کشور 
به طور میانگین حدود ۰.۵ میلیمتر بارندگی ثبت 
شد و بیشتر کلانشهرها افزایش بارش را نسبت 

به بلندمدت تجربه کردند. 
در  هواشناسی  سازمان  داده های  اساس  بر 
پی فعالیت سامانه بارشی در کشور طی هفت 
روز گذشته منتهی به  ۹ آبان، به طور میانگین 
۰.۵ میلیمتر بارندگی ثبت شد این در حالیست 
که این میزان در بلندمدت ۳.۵ میلیمتر بود. 
میلیمتر   ۰.۵ جاری  ماه  بارش های  میانگین 
بارندگی های  میانگین  اما  شده  ثبت  بارندگی 

بلندمدت ۴ میلیمتر است.
میزان بارندگی  در کلانشهرها

در کلانشهر اصفهان  طی هفت روز گذشته 
۱.۱ بارندگی ثبت شده است که نسبت به بارش 
۰.۷ میلیمتری بلندمدت، ۰.۳ میلیمتر افزایش 
داشته است. این کلانشهر از ابتدای پاییز تاکنون 
نیز به طور کلی ۱.۱ میلیمتر بارندگی دریافت کرده 
که نسبت به بارش ۱.۹ میلیمتری بلندمدت ۰.۸ 
میلیمتر کاهش داشته است. باتوجه به اینکه 
بارندگی  زمانی  بازه  این  در  گذشته  سال  طی 
ثبت نشده بود، میانگین بارندگی در سال آبی 
جاری نسبت به سال گذشته ۱.۱ میلیمتر افزایش 

داشته است.
 ۰.۱ حدود  گذشته  روز  هفت  طی  شیراز نیز 
میلیمتربارندگی دریافت کرده است و نسبت به 
میانگین بلندمدت که ۱.۲ میلیمتر است، بارش 
۱.۱ میلیمتر کاهش را نشان می دهد. میزان بارش 
در این کلانشهر از ابتدای فصل جاری تاکنون نیز 
۰.۵ شده است بنابراین نسبت به بارندگی ۴.۸ 
میلیمتری بلندمدت ۴.۳ میلیمتر کاهش دارد. 
بارش های سال جاری این کلانشهر نیز نسبت به 
سال گذشته که هیچ بارندگی دریافت نکرده  ۰.۵ 

میلیمتر بیشتر شده است.
میلیمتر   ۰.۵ گذشته  روز  هفت  اهواز طی 
در  شهر  این  است.  کرده  دریافت  بارندگی 
بلندمدت ۲.۳ میلیمتر بارندگی در این بازه زمانی 
داشته بنابراین بارش ها طی هفت روز گذشته 
۱.۸ کاهش یافته است. بارش های ۱.۷ میلیمتری 
اهواز از ابتدای سال آبی جاری تاکنون نسبت 
به میانگین۶.۱ میلیمتری بلندمدت  ۴.۳ میلیمتر 
کاهش را نشان می دهد البته به طور کلی این 
بارش ها نسبت به سال گذشته که هیچ بارندگی 
ثبت نشده است، ۱.۷ میلیمتر افزایش را ثبت 

کرده است.
طی  که  است  کلانشهرهایی  جزو  کرج نیز 
هفت روز گذشته هیچ بارندگی دریافت نکرده 
و نسبت به میانگین بلندمدت به میزان ۱۲.۲ 
این  است.  داشته  بارندگی  کاهش  میلیمتر 
کلانشهر از ابتدای فصل جاری نیز ۲۹.۱ میلیمتر 
بارندگی دریافت کرده و بارش های آن نسبت به 
بارش های ۲۹.۸ میلیمتری بلندمدت ۰.۷ میلیمتر 
کم بارشی ها  این  وجود  است. با  یافته  کاهش 
نسبت به سال گذشته که این شهرستان ۵.۴ 
میلیمتر  بارندگی دریافت کرد، ۲۳.۶  میلیمتر 

افزایش بارش داشته است.
هیچ  گذشته  روز  هفت  کلانشهر تهران طی 

بارشی دریافت نکرده است. 
بلندمدت  در  استان  این  بارندگی های  میزان 
۹.۲ میلیمتر و درواقع بارش های این بازه زمانی 
نسبت به بلندمدت  ۹.۲ میلیمتر کاهش داشته 
است. کلانشهر تهران از ابتدای فصل جاری با 
بارش ۸.۸ میلیمتری نسبت به بارش های۱۸.۲ 
کاهش  میلیمتر    ۹.۴ بلندمدت   میلیمتری 

بارندگی ثبت کرده است.
تبریز طی هفت روز گذشته تنها ۰.۸ میلیمتر 
بارندگی دریافت کرده که در مقایسه با بارش 
۷.۶ میلیمتری بلندمدت ۶.۸ میلیمتر افزایش 
داشته است. از ابتدای فصل جاری تا کنون نیز 
ثبت  کلانشهر  این  در  بارندگی  میلیمتر   ۲۱.۹
میلیمتری  بارش ۲۰.۱  با  مقایسه  در  که  شده 

بلندمدت ۱.۸ میلیمتر کاهش داشته است .
مشهد طی هفت روز گذشته تنها ۰.۱ میلیمتر 
بارش دریافت کرده است که در مقایسه با بارش 
میلیمترکاهش   ۲.۴ بلندمدت  میلیمتری   ۲.۵
داشته است. این کلانشهر از ابتدای فصل جاری 

نیز ۹.۲ میلیمتر بارندگی دریافت کرده است.

برخی به خاطر رتبه بندی و حقوق 
بازنشستگی 2 سال ماندند و بعد رفتند

کسری ۲۰۰ هزار معلم

وزیر آموزش و پرورش معتقد است که اکنون 
گزارشی درباره کلاس خالی از معلم در کل کشور 

نداریم. 
به گزارش ایسنا، رضامراد صحرایی با حضور 
در برنامه »صف اول« شبکه خبر سیما، درباره 
کلاس خالی از معلم در کشور، اظهار کرد: اکنون 
گزارشی درباره کلاس خالی از معلم در کل کشور 
نداریم. چهار هفته کلاس های ما معلم واقعی 
خود را نداشتند اما در ادبیات آموزش و پرورش 
کلاس خالی با کمبود معلم دو حرف متفاوت 
پرورش  و  آموزش  نیروهای  تمام  چراکه  است 
نداشتیم  معلم  که  جاهایی  در  معلم هستند. 
کارشناسان ادارات آموزش و پرورش و معاونین 
و مدیران کلاس را دنبال می کردند تا معلمان 
جدید ملحق شوند.وی تاکید کرد: مطابق آمار 
از اعلام نتایج آزمون های استخدامی  ما، بعد 
کلاس خالی از معلم در کشور نداریم و اگر جایی 

هست پیگیری می کنیم.
سوال  به  پاسخ  در  پرورش  و  آموزش  وزیر 
مجری برنامه مبنی بر اینکه در خلال این برنامه 
خانواده ها با تماس با صداسیما اعلام کردند که 
کلاس بچه هایشان معلم ندارد، گفت: واقعیت 
این است که من بالاخره باید به گزارش مدیران 
کل آموزش و پرورش و روسای آموزش و پرورش 

اعتماد کنم یا به تلفن هایی که بعضا می شود؟
هزار  به ۶۰۰  قریب  ما  شد:  یادآور  صحرایی 
ارائه  آمار  اینکه  فرض  بر  داریم،  درس  کلاس 
داده شده درست باشد و ۲۰ هزار کلاس درس 
نداشته  معلم  مهرماه  اول  هفته  چهار  در  ما 
باشند هم تعداد این کلاس ها چند درصد کل 
کلاس های ما می شود؟. با این حال معلم آن 
۲۰ هزار کلاس درس هم تامین شد. این مواردی 
که می گویند کلاس درس خالی از معلم است 
را حتما ما پیگیری می کنیم. با این حال خانواده 
ها نیز می توانند با آموزش و پرورش شهر خود 
تماس بگیرند و این مساله را اعلام کنند.وزیر 
آموزش و پرورش در ادامه سخنان خود با طرح 
این پرسش که آیا این کسری معلم ناگهان ایجاد 
شده است؟. یادآور شد: کسری ما بیش از ۲۰۰ 
هزار معلم است. مساله خشکاندن ریشه این 
کمبود است. هرکسی در هر نقطه ای از ایران که 
می گوید معلم ندارد را به ما اعلام کنید، پیگیری 

می کنیم.
صحرایی در پاسخ به سوال مجری برنامه مبنی 
بر اینکه بعضا خانواده ها مطرح می کنند کلاس 
درس فرزندشان معلم نداشته است و برای این 
کلاس یک معلم را از یک شهرستان با تجربه 
برای تدریس در  آموز  برای دو دانش  تدریس 
کلاس درس با تراکم بیشتر به تهران آورده اند، 
آزمایی  راستی  قابل  موارد  این  داد:  توضیح 
نیستند. معلم ها، معلم اند؛ حال برای دو دانش 
این معلم  ندارد.  آموز فرقی  یا ۲۰ دانش  آموز 
منتقل شده است. یکی از راه های تامین کسری 

ما انتقال است.
وی با اشاره به اینکه وزارت آموزش و پرورش 
برای به کارگیری بازنشسته ها از سران قوا مجوز 
گرفت تا بتواند بازنشستگان آموزش و پرورش را 
۲۴ ساعته به خدمت بگیرد، ادامه داد: اتفاقی که 
افتاد این بود که میزان بازنشستگی ما از میزان 
پیش بینی ما فراتر رفت. قانون نیز اجازه نمی داد 
ما بازنشسته را نگه داریم. مساله دو طرفه است؛ 
اگر بازنشسته بخواهد در دستگاه بماند و دستگاه 
هم بخواهد که بازنشسته بماند؛ این امر امکان 
پذیر می شود. صحرایی در بخش دیگر سخنان 
خود درباره تراکم کلاس های درس عنوان کرد: 
تراکم ۱۷ هزار و ۶۰۰ کلاس درس ما از تعداد کل 
۶۰۰ هزار کلاس درس در کشور، بالای ۴۰ نفر 
است. تعداد مطلوب ما تراکم ۲۵ نفری است 
اما همواره ضریب دیده شدن آن کلاس های ۴۰ 
نفره بیشتر از کلاس های زیر ۳۰ نفر است. با 
این حال نزدیک ۲۵ هزار کلاس درس در کشور 
بین پنج تا ۱۰ دانش آموز دارند. ما ۵۰۵ مدرسه 
یک نفره و نزدیک ۱۰ هزار مدرسه با کمتر از پنج 

دانش آموز داریم.

این تمایل کاربران موجب خلق واژه ای جدید به نام 
»خودزشت انگاری اسنپ چت« شده است و به یک 
پدیده روانشناختی اشاره دارد که در آن داوطلبان 
جراحی زیبایی با استفاده از فیلترهای نرم افزارهای 
شبکه اجتماعی، ظاهر دلخواه شان را درست کرده و 
سپس آن عکس را نزد جراح پلاستیک برده و از او 
می خواهند چهره شان را بنابر عکسی که از خود آماده 

کرده اند تغییر دهند.
به گزارش خبرآنلاین، اخیرا محققان در بررسی های 
خود روی ۲۵۲ داوطلب دریافتند که هر چه افراد، 
به ویژه جوانان، با شبکه های اجتماعی بیشتر سر و 
کار داشته باشند، بیشتر به سراغ جراحی های زیبایی 
می روند و در عین حال این افراد از اپلیکیشن های 
خاصی مثل اسنپ چت، بیش از اپلیکیشن های دیگر 

استفاده می کنند.
شبکه های اجتماعی چطور برای جراحی زیبایی 

مشتاق تان می کند؟
ایران هم از این موضوع مستثنی نیست، همان طور 
جراحان  علمی  انجمن  دبیر  صابری،  علیرضا  که 
پلاستیک و زیبایی ایران در گفت وگو با خبرآنلاین 
این مساله را تایید می کند: »امروز سیل عظیمی از 
مراجعه کننده داریم که اصلاً نیاز به جراحی زیبایی 
ندارند. از هر ۱۰۰ نفر مراجعه کننده ۳۰ نفر آن ها به 
عمل نیاز دارند، ۳۰ نفر دیگر واقعاً نیازی به عمل 
ندارند، اما به دلیل مسائلی مانند مد روز یا مواردی 
مانند چشم و هم چشمی خواستار عمل زیبایی بینی 
هستند، ۴۰ درصد باقی مانده هم کسانی هستند که 
هم می توانند عمل کنند و هم می توانند عمل نکنند 

بنابراین سلیقه خودشان برمی گردد.«
غالب،   تصور  برعکس  که  بدانید  است  جالب 
اقبال مردان  به ظاهر مورد  توجه  مدت هاست که 
هم قرار گرفته است، صابری با تایید این موضوع 
می گوید: »نسبت به ده سال گذشته مراجعه مردها 
برای انجام جراحی زیبایی بیشتر شده است. مثلاً 
۱۵ الی ۲۰ درصد از مراجعه کننده ها به خودم مردها 

هستند.«
محبوب ترین عمل های زیبایی در ایران

»بیشترین مراجعه کننده به ما برای زیبایی صورت 
غیرجراحی  جراحی،  هم  و  غیرجراحی  هم  است، 
بوتاکس.« صابری در  و  ,چربی  فیلر  تزریق  مانند 
ادامه می گوید: »عمل زیبایی بینی نسبت به سایر 
عمل های زیبایی در ایران بیشتر است، بعد از آن 
عمل لیفت صورت، تزریق چربی های صورت و پلک 
فوقانی و تحتانی. احتمالاً بیشترین عمل بینی دنیا در 
ایران انجام می شود، برای همین به پایتخت جراحی 

بینی جهان معروف است.«
مدهای زیبایی از کجا می آیند؟

افراد یک جامعه، استانداردهای زیبایی را بر اساس 
بافت اجتماعی و فرهنگی خود درک می کنند. این 
خود  ظاهر  درباره  مردم  که  می شود  باعث  شرایط 
در  که  جامعه ای  زیبایی  استانداردهای  براساس 
آن زندگی می کنند قضاوت کنند.این طبیعت بشر 

است که دایم خود را با دیگران مقایسه می کند. این 
سازگاری تکاملی به انسان کمک کرده تا در طول 
هزاران سال بتواند با انسان های دیگر سازگاری یافته 
و تشکیل تمدن بشری بدهد. اما این ویژگی گاهی 
هزینه هایی هم داشته است.صابری درباره این سوال 
که آیا زیبایی استانداردهای خاصی دارد، می گوید: 
این باره  در  و  تعریف می شود  استانداردهایی  »بله 
مقالات علمی زیادی وجود دارد، و در هر جامعه  و 

نژادی تفاوت هایی وجود دارد.«
او ادامه می دهد: »مثلاً زاویه بین لب و بینی در 
زنان یک اندازه ای دارد و در مردها یک اندازه دیگر، 
خیلی از موارد با همان نگاه علمی بومی سازی هم 
مثلاً  یا  است  درست  زاویه ای  چه  این که  می شود. 
جهت چشم چه طور باشد، استانداردهایی دارد، البته 
ممکن است در طول زمان سلیقه ها تغییر کند و این 
برای  استانداردها هم عوض شود، همه مطالعه ها 
تغییر استاندارد زیبایی با جامعه آماری زیادی انجام 
می شود و مورد بررسی قرار می گیرد. کلی پرسشنامه 
طراحی می شود و یک جمعیت بزرگ تعیین می کند 

چه چیزی مناسب است.«
بازار داغ سوءاستفاده

بوتاکس،  جمله  از  زیبایی،  هزینه های 
البته  و  پیلینگ  ابزارهای  و  پوستی  پرکننده های 
افراد  همه  و  بالاست  بسیار  پلاستیک  جراحی 
پس  از  دغدغه  بدون  و  به راحتی  نمی توانند 
هزینه های سرسام آور آن برآیند. بنابراین به سراغ 
مراکز ارزان  می روند. اینگونه مراکز عمدتا از افراد 
متخصص و با تجربه برای کارهای زیبایی استفاده 
نمی کنند و بیش از خدمات رسانی به دنبال پول 
هستند و معمولا سلامت مشتریان خود را به خطر 
اثر  نگران کننده ترین  شاید  بنابراین  می اندازند. 
جنبه رسانه های اجتماعی و ارتباط آن با فرایندهای 
به ویژه  افراد،  سلامت  که  باشد  خطراتی  زیبایی 

جوانان، را تهدید می کند. 
زیبایی  و  پلاستیک  جراحان  علمی  انجمن  دبیر 
ایران با تایید این موضوع درباره سوءاستفاده ها در 
این حوزه می گوید: »متاسفانه با توجه به پرونده هایی 
که وجود دارد تعداد موارد مرگ ومیر و عوارض بعد 

هم  این  می شود،  بیشتر  دارد  زیبایی  جراحی های 
به خاطر ورود افراد غیرمتخصص به این حوزه است 
دغدغه های  از  یکی  ندارند.  روز  علم  و  مهارت  که 
ما همین مسئله شده است. تبلیغات های فریبنده 
سبب می شود آدم ها گمان کنند هر کاری را برای هر 
کسی می شود انجام داد، درحالی که برای یک جراحی 
زیبایی با کمترین عوارض شما حتما باید دقیق معاینه 
شوید و این نیاز است به پزشک درستی مراجعه کرده 

باشید.«
او ادامه می دهد: »برای یک جراح هم تشخیص 
خودش و هم نیاز مراجعه کننده؛ ما علاوه بر دروس 
جراحی روانپزشکی هم می خوانیم، ما باید ارزیابی 
تقاضای  ما  از  که  بدهیم کسی  تشخیص  و  کنیم 
جراحی بینی اش را دارد وضعیت مساعدی دارد یا نه، 
یعنی متوجه شویم آیا قضاوتی که نسبت به زیبایی 
خودش دارد درست هست یا خیر؛ اگر درست بود 
گزینه عمل  برایش  کنیم  ما می توانستیم کمک  و 
جراحی را انجام می دهیم، اما در غیراین صورت قبول 

نمی کنیم.«

معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی با بیان این که براساس سند 
ملی احیای جنگل های زاگرس که در سال ۱۴۰۱ تدوین شده است، 
برای اجرای برنامه ۱۰ ساله نجات این جنگل ها به ۱۰۰ هزار میلیارد 
اگرچه مساحت جنگل های زاگرس  نیاز است، گفت:  اعتبار  تومان 
همچنان حدود ۶ میلیون هکتار برآورد می شود، اما در طول چند دهه 
گذشته تاج پوشش گیاهی یک میلیون هکتار از این جنگل ها به زیر ۱۰ 
درصد کاهش یافته و این در حالی است که براساس تعاریف علمی، 
تاج پوشش کمتر از ۱۰ درصد عملا در تعریف جنگل محسوب نمی شود. 
نقی شعبانیان، معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با تاکید بر این که در طول چند 
به وجود  برای جنگل های زاگرس  نامناسبی  دهه گذشته، وضعیت 
آمده است، توضیح داد: وضعیتی که امروز برای جنگل های زاگرس 
به وجود آمده است، مربوط به امروز و دیروز نیست، بلکه سال های 
سال این جنگل ها تحت فشار زیادی بوده اند و شاید بتوان گفت نوعی 
از بهره کشی از عرصه های جنگلی زاگرس که در طول یک قرن اخیر 
انجام شده، کاهش محسوس تراکم پوشش گیاهی این عرصه ها را 
به همراه داشته است؛ به نحوی که در حال حاضر، با وجود این که 
مساحت جنگل های زاگرس حدود ۶ میلیون هکتار برآورد می شود، اما 
تاج پوشش حدود یک میلیون هکتار از عرصه های زاگرس به کمتر از ۱۰ 
درصد کاهش یافته است که براساس تعاریف علمی، در تعریف جنگل 

محسوب نمی شوند. 
وی افزود: بخشی از فشارهای وارده بر جنگل های زاگرس ناشی از 
مشکلات اقلیمی نظیر تشدید خشکسالی ها و افزایش متوسط دمای 
هوا است و بخشی دیگر نیز مربوط به فشارهای انسانی است؛ اگرچه 
خود مسائل اقلیمی نیز اثر ثانویه فشارهای انسانی محسوب می شوند. 
همچنین بخش مهمی از فشارهای انسانی وارده بر جنگل  های زاگرس 
نیز ناشی از آن است که معیشت بسیاری از مردم این منطقه وابسته 
از دامداری در جنگل گرفته تا کشت  به عرصه های جنگلی است؛ 
زیرآشکوب و برداشت غیرمجاز از درختان برای تولید چوب یا زغال. در 

طول چند دهه گذشته، میزان فشار وارده بر جنگل های زاگرس بر اثر 
نیازهای معیشتی مردم بیش از توان اکولوژیکی این جنگل ها بوده و 
این مساله در کنار تغییر اقلیم و البته ریزگردهایی که در سال های اخیر 
تشدید شده و منشأ عمده آنها خارج از کشور است، باعث شده که 

جنگل های زاگرس عملا دچار ضعف فیزیولوژیک شوند. 
هجوم آفات و بیماری ها به زاگرس 

شعبانیان با بیان این که بیش از ۳۰ سال است که به دلیل فشارهای 
ناشی از نیازهای معیشتی مردم بر جنگل های زاگرس، زادآوری در این 
جنگل ها متوقف شده است، اظهار کرد: توقف زادآوری در عرصه های 
جنگلی زاگرس باعث شده است که درختان موجود در این عرصه ها 
بسیار پیر شوند و این مساله در کنار دچار شدن این جنگل ها به ضعف 
فیزیولوژیک، موجب آن شده است که عمده درختان زاگرس بسیار 
پیر و ضعیف باشند. این در حالی است که وقتی عرصه های جنگلی 
به عنوان بوم سازگان های زنده تحت تاثیر عوامل بیرونی اعم از عوامل 
طبیعی یا انسانی دچار ضعف فیزیولوژیکی و پیری می شوند، در برابر 

انواع بیماری ها و آفات نیز ضعیف خواهند شد. 
معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور ادامه 
مناطق  در  بلوط  جوانه خوار  عنوان  تحت  آفات  هجوم  تشدید  داد: 
پروانه های برگ خوار در مناطق گرمسیری جنگل های  و  سردسیری 
زاگرس در سال های اخیر یا دچار شدن درختان به بیماری زغالی یا 
سایر بیماری های طبیعی، همگی اثر ثانویه ای هستند که به دلیل 
دچار شدن درختان زاگرس به پیری و ضعف فیزیولوژیکی، افزایش 
یافته اند. در واقع، این آفات و بیماری ها از قبل عضوی از بوم سازگان 
زاگرس بوده اند و با این اکوسیستم غریبه نیستند، اما چون در گذشته 
عرصه های جنگلی زاگرس از توان فیزیولوژیکی بالایی برخوردار بودند، 
به صورت طبیعی با این آفات و بیماری ها مقابله می کردند، اما اکنون 
ضعیف شدن جنگل های زاگرس باعث شده است که اثر مخرب آفات 

و بیماری ها از قبل بیشتر شود. 
شعبانیان با تاکید بر اینکه وارد شدن فشارهای طبیعی و انسانی بر 

جنگل های زاگرس در طول سال های اخیر باعث به هم خوردن تعادل 
اکولوژیکی این جنگل ها شده است، گفت: سازمان منابع طبیعی در 
سال گذشته سند ملی احیای جنگل های زاگرس را با هدف تقویت این 
جنگل ها در طول یک برنامه ده ساله تدوین کرد و براساس برآوردهایی 
که در سال ۱۴۰۱ انجام دادیم، حداقل به ۱۰۰ هزار میلیارد تومان اعتبار 

در طول یک دهه برای نجات این جنگل ها نیاز داریم. 
معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور ادامه 
داد: برای نجات جنگل های زاگرس، نیاز به عزمی ملی وجود دارد و 
همین حالا سند ملی احیای این جنگل ها توسط سازمان منابع طبیعی 
تهیه شده است و معتقدیم که توان علمی لازم در سازمان ما وجود 
دارد که با همکاری دانشکده های منابع طبیعی کشور، بتوانیم این 
سند را اجرایی کنیم، اما شرط اساسی برای احیای عرصه های جنگلی 
زاگرس، تخصیص اعتبارات کافی توسط دولت است؛ ضمن این که 
باید روش های جنگلداری اجتماعی را نیز در پیش بگیریم، یعنی جوامع 
محلی را در حفظ جنگل ها درگیر کنیم و شرایطی را فراهم کنیم که 
احیای جنگل ها از نظر اقتصادی به نفع خود شهروندان باشد و جوامع 
بهتری داشته  کنند که هرچقدر جنگل ها وضعیت  بومی احساس 

باشند، شرایط مالی و عمومی آنها نیز بهتر خواهد بود. 
وی در پایان تصریح کرد: هر طرحی که برای نجات عرصه های 
جنگلی زاگرس اجرا می کنیم، زمانی به بار می نشیند که مدیریت 
این جنگل ها به خود مردم واگذار شود و در این شرایط است که 
می توانیم مدیریت پایداری را بر جنگل های زاگرس اعمال کنیم. شرط 
لازم برای اعمال این مدیریت پایدار نیز اجرای روش های تعریف شده 
جنگلداری اجتماعی در جهان است، به نحوی که همین حالا در 
بسیاری از کشورهای اروپایی نیز شاهد آن هستیم که مدیریت 
جنگل ها توسط خود جوامع بومی انجام می شود و طوری برنامه ریزی 
شده است که وقتی حال جنگل ها خوب باشد، حال مردم نیز خوب 
برای  خودشان  محلی،  جوامع  که  می شود  باعث  همین  و  است 

حفاظت از جنگل های پای کار بیایند. 

15 الی 20 درصد متقاضیان جراحی های زیبایی مردان هستند

جراحت زیبایی 
هم عرضه زیاد است،  هم تقاضا. همه می خواهند زیباتر و جوان تر شوند،  شبکه های اجتماعی هم پر شده از تبلیغات زیبایی. در واقع محبوبیت رسانه های 
اجتماعی و امکان ویرایش عکس اثر بسیار زیادی روی جراحی زیبایی گذاشته است. مثلا سال ۲۰۱۷، یک بررسی از تعداد جراحان پلاستیک صورت نشان 
داد که مراجعان ۵۵ درصد از این جراحان از آنها درخواست کرده  بودند صورت شان را به گونه ای اصلاح کنند که سلفی هایشان در شبکه های اجتماعی 

جذاب شود.

دست های خالی زاگرس کاهش تاج پوشش گیاهی یک میلیون هکتار از جنگل های زاگرس به زیر 10 درصد

از هر 100 نفر 
مراجعه کننده 

۳0 نفر آن ها به 
عمل نیاز دارند، 

۳0 نفر دیگر 
واقعاً نیازی به 

عمل ندارند، اما 
به دلیل مسائلی 

مانند مد روز 
یا مواردی 

مانند چشم 
و هم چشمی 

خواستار عمل 
زیبایی بینی 

هستند

تمام  دلیل  همین  به  هستند  کننده  تعیین  ثانیه ها  زلزله،  وقوع  موقع 
کشورهای زلزله خیز دنیا به دنبال راهکاری برای مطلع شدن زودهنگام زمین 
لرزه هستند، رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران توضیح 

می دهد که همین چندثانیه زودتر فهمیدن چه معجزه ای می تواند بکند.
را  زلزله  وقوع  دقیق  زمان   نمی تواند  کسی  است.  تهران  کمین  در  زلزله 
پیش بینی کند. سامانه هشدار سریع تا پایان سال در تهران تکمیل می شود 
و با این سامانه می توان ۸ ثانیه زودتر از وقوع زلزله مطلع شد. اینکه دقیقا 
زلزله چه زمان رخ می دهد قابل پیش بینی نیست اما باید این نکته را بدانیم 
که تهران یک دشت زلزله خیز است. دو گسل اصلی در شهر وجود دارد و 
احتمالا یک گسل دیگر هم داریم. گسل شمال و ری داریم که هر دو توان 
لرزه خیزی ۷ تا ۷.۲ ریشتر را دارند. هر چقدر ریشتر بالاتر برود؛ انرژی که 
آزاد می شود بیشتر است و میزان خرابی ها بالاتر می رود. گسل های تهران 
فعال هستند. تجهیزاتی برای زلزله خریداری شده و باید ساختمان های شهر 

ایمن سازی شوند تا در زمان بروز حادثه کمترین خسارت وارد شود. 
مساله این است که وقتی ما ۸ ثانیه زودتر از وقوع زلزله آگاه می شویم؛ 
باید برنامه ریزی کنیم که چطور برق و گاز قطع شود، بیمارستان ها باید چه 
این  در  که  کنند  اعلام  زلزله  امر  در  تمام دستگاه های مسؤول  باید  کنند؟ 
کمتر  وارده  میزان خسارت  تا  انجام دهند  اقداماتی  باید چه  ثانیه   ۱۰ تا   ۸
شود. ۲۰ کمیته تخصصی اندیشه ورز داریم مانند کمیته زلزله، سیل، پدافند 
غیرعامل،  زلزله تهران، HSE و ...  که اساتید دانشگاه و سازمان های مسؤول 

در این کمیته ها عضو هستند و تصمیم گیری های لازم در زمینه زلزله صورت 
می گیرد. باز هم تأکید می کنم تنها شهر در ایران هستیم که سامانه هشدار 
تکمیل  امسال  شتاب نگارها  نخست  فاز  می دهیم.  توسعه  را  زلزله  سریع 
می شوند و سپس نظام نامه بهره برداری شروع می شود که یک کار بومی است 
و توسط متخصصین داخلی انجام می شود البته باید این نظام نامه هماهنگ 
بتوانیم به یک وضعیت  امیدواریم که  باشد.  با سیستم های هشدار سریع 

مطلوب در سال جاری برسیم.
مشاور رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور در همین رابطه ابراز داشت: 
در شهر تهران بر اساس مطالعات یک شرکت ژاپنی در صورت بروز زلزله و 
فعال شدن گسل ری و مشاء بخش زیادی از ساختمان ها آسیب می بیند و 
پیامد مهمی که در پی دارد؛ آتش سوزی در پی آسیب به خطوط انتقال گاز 
خانگی خواهد بود که راه های اصلی و فرعی را مسدود و امکان امدادرسانی به 

افراد زیر آوار را مختل خواهد کرد. 
با  مقابله  حوزه  در  کشور  گفت:  غیرعامل  پدافند  سازمان  رئیس  مشاور 
تهدیدات سایبری به اندازه کافی آماده شده و در حال حاضر که روزانه بیش 
از ۱۰۰ حمله سایبری داریم. به گزارش تسنیم، فتح الله شمسایی در حاشیه 
همایش تخصصی پدافند کالبدی و حفاظت از زیرساخت در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: پدافند غیرعامل امروز یک دانش و علم است که دستگاه های 

مختلف نیاز دارند در این زمینه مطالعه و تحقیقات داشته باشند.
وی افزود: در حال حاضر در تمامی استان های کشور طرح جامع پدافند 

غیرعامل انجام شده و استان ها متوجه شدند چه زیرساخت هایی دارند و این 
زیرساخت ها در مقابل چه تهدید هایی آسیب پذیر است و راهکار های مقابله 
نیز ارائه شده است. مشاور رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور در ادامه 
گفت: در حال حاضر برای ۵۱ شهر در کشور طرح جامع پدافند غیرعامل 
انجام شده و شهردار ها را متوجه کرده که چه اقداماتی باید بر مبنای پدافند 

در شهر انجام دهند تا جان مردم و زیرساخت ها حفظ کنند.
شمسایی تصریح کرد: در زمینه پدافند غیرعامل دستورالعمل هایی وجود 
دارد، اما در برخی موارد اجرایی نشده لذا دستگاهی باید وجود داشته باشد 
که بر اقدامات پدافند غیرعامل نظارت کند، زیرا که چگونگی اجرای آن بسیار 
حائز اهمیت است و سازمان پدافند تلاش می کند تا در صورت بروز اتاق و 

حوادث با مشخص شدن مقصر مجازات لازمه صورت گیرد.
وی ادامه داد: کشور در حوزه مقابله با تهدیدات سایبری به اندازه کافی 
داریم  ۱۰۰ حمله سایبری  از  بیش  روزانه  که  در حال حاضر  و  آماده شده 
یک  ماه  یک  در  و شاید  انجام می شود  به خوبی  مقابله  مواقع  بسیاری  در 
حمله موفق به ثبت برسد که نشان می دهد در بسیاری از موارد اقدامات 

بازدارندگی به خوبی اجرایی شده است.
بحران های تهران در زمان زلزله

مشاور رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور ابراز داشت: در شهر تهران 
بر اساس مطالعات یک شرکت ژاپنی در صورت بروز زلزله و فعال شدن گسل 
ری و مشاء بخش زیادی از ساختمان ها آسیب می بیند و پیامد مهمی که در 

پی دارد؛ آتش سوزی در پی آسیب به خطوط انتقال گاز خانگی خواهد بود 
که راه های اصلی و فرعی را مسدود و امکان امدادرسانی به افراد زیر آوار را 

مختلل خواهد کرد.

زلزله چه بر سر تهران می آورد؟ 
وی گسل پایتخت ر


